



航空学报 » 2002, Vol. 23 » Issue (3) :202-205 DOI:

论文

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

<< Previous Articles | Next Articles >>

### 含孔薄板孔边疲劳裂纹的萌生和扩展

龚明<sup>1</sup>, 赵建华<sup>1</sup>, 董本涵<sup>2</sup>, 王贤峰<sup>1</sup>, 李承智<sup>1</sup>

1. 中国科技大学力学与机械工程系, 安徽合肥 230027; 2. 中国航空总公司第六〇六研究所, 辽宁沈阳 110015

### INITIATION AND PROPAGATION OF FATIGUE CRACK IN EDGE REGION OF HOLE IN A SHEET WITH CENTRAL HOLE

GONG Ming<sup>1</sup>, ZHAO Jian-hua<sup>1</sup>, DONG Ben-han<sup>2</sup>, WANG Xian-feng<sup>1</sup>, LI Cheng-zhi<sup>1</sup>

1. University of Science & Technology of China, Hefei 230027, China; 2. No.606 Research Institute, Aeronautics Industry Co., Shenyang 110015, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (432KB) HTML OKB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

**摘要** 测试了 Ni基高温合金 GH4169 含孔薄板试件不同应力幅下的低周疲劳寿命,给出了孔边最大应力幅相同时,应力集中因子改变对试件疲劳寿命的影响。结合断口 SEM分析,探讨了应力集中条件下,疲劳短裂纹的萌生和扩展方式。试验结果表明,疲劳裂纹以滑移方式在孔壁与试样表面相交的棱上萌生;萌生期依赖于孔边应力幅的大小,与孔径无关。但疲劳裂纹扩展速率与孔边局部区域的应力分布有关。在孔边应力幅相同的情况下,孔边应力集中因子较大的试样裂纹扩展速率大,疲劳寿命分布带略低于孔边应力集中因子较小的试样。短裂纹阶段,疲劳裂纹以角裂纹的形式向内扩展;长裂纹阶段,疲劳裂纹以穿透裂纹的形式进行扩展。稳定扩展阶段疲劳裂纹以穿晶的韧性撕裂方式发展,但在靠近失稳扩展区域疲劳裂纹呈准解理断裂方式扩展。试验未观察到疲劳短裂纹群的连接与合并现象

**关键词:** 应力集中 裂纹萌生 断口分析

**Abstract:** The low cycle fatigue lifetimes of nickel-base alloy GH4169 were tested under different stress amplitudes, with a sheet specimen containing a central hole. The effects of the stress concentration factor nearby the central hole on the fatigue lifetime were compared on the same maximum stress amplitude. The initiation and propagation of fatigue cracks in the stress concentration field were investigated with SEM. It was found that the initial fatigue crack nucleated at the cross edge of the hole and surfaces of the specimen by sliding. The initiation periods of specimens were predominantly dependent on the stress amplitude near the hole and less dependent on the diameter of the hole. But the crack propagation rates exhibited a correlation with the stress distribution near the hole. Under the same stress amplitude, the higher the stress concentration factor nearby the hole, the faster the crack propagation rate. The scatters of fatigue lifetime of bigger hole diameter specimens were slightly lower than those of smaller hole specimens. Cracks grew in the form of an edge crack in the short fatigue crack and developed in the form of a penetrated crack in the long fatigue crack. In the steady propagating stage, the fatigue crack extended in a toughness tearing way of crystal penetrating. Near to unstable propagating, the crack fast stretched out by quasi-cleavage. The connection and coalescence of short fatigue crack clusters were not observed.

**Keywords:** stress concentration crack initiation rupture analysis

Received 2001-04-25; published 2002-06-25

引用本文:

龚明;赵建华;董本涵;王贤峰;李承智. 含孔薄板孔边疲劳裂纹的萌生和扩展[J]. 航空学报, 2002, 23(3): 202-205.

GONG Ming; ZHAO Jian-hua; DONG Ben-han; WANG Xian-feng; LI Cheng-zhi. INITIATION AND PROPAGATION OF FATIGUE CRACK IN EDGE REGION OF HOLE IN A SHEET WITH CENTRAL HOLE[J]. Acta Aeronautica et Astronautica Sinica, 2002, 23(3): 202-205.

#### Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

#### 作者相关文章

- ▶ 龚明
- ▶ 赵建华
- ▶ 董本涵
- ▶ 王贤峰
- ▶ 李承智